
Francesc Iglesies, amb els consells d’atenció a la dependència, sociosanitària i salut mental 

El passat 28 de setembre, el secretari el Secretari d'Afers Socials i Famílies, Francesc Iglesies, 
va participar en una Sessió conjunta dels Consells d’Atenció a la Dependència, Atenció 
Sociosanitària i Atenció a la Salut Mental.  

A la seva intervenció, va agrair les propostes fetes des de La Unió i va dedicar la primera part 
de la seva intervenció a detallar el que s’està fent des del Departament i la segona, a explicar 
les accions de futur.  

Respecte a les primeres, es va centrar en aspectes sobre els quals s’està treballant com la gran 
complexitat social que impacta en la planificació de serveis; la necessitat de millorar les 
residències i de repensar la llarga estada. També va ressaltar el plantejament conceptual del 
Pla d’atenció integrada domiciliària o el decret d’atenció diürna que s’aborda des de la 
prevenció i l’estada al domicili i no tant des de les estructures ja que, segons va dir, el 70% de 
la gent vol estar a casa. 

Iglesies va parlar de llistes d’accés i no d’espera i va destacar que s’han creat noves places. 
Segons va dir, ara hi ha 26.659 persones inscrites a les llistes d’accés, de les quals, més de 
8.000 disposen d’una Prestació Econòmica Vinculada. En aquest sentit, va afirmar, que el 98% 
de les persones estan ateses i va recordar que els primers recursos disponibles s’han destinat a 
crear més places i que els següents que puguin arribar es destinarien a millorar les condicions 
dels treballadors del sector i a la formació. S’han creat noves places que han fet disminuir les 
llistes d’accés. 

A més, va incidir en la necessitat d’avançar cap a una integració de salut i social i va posar en 
valor alguns elements del sistema sanitari com ara la Central de Balanços o l’Agència de 
Qualitat. Aquesta visió s’enfoca, en especial, a afavorir la continuïtat assistencial i la integració 
assistencial. En aquest marc, Iglesies va donar molt de valor a la xarxa de col·laboració 
públicoprivada a Catalunya i el seu arrelament en el territori. 

Pel que fa a les pròximes accions, Francesc Iglesies va coincidir amb la demanda feta per tots 
els representants de La Unió al voltant de la necessitat de dignificar el sector i els professionals 
i va afirmar que per part del Departament és un dels objectius principals. 

Per últim, va confirmar l’increment 2,9% del mòdul Grau II i altres eixos de desplegament com 
ara el fet de potenciar la formació orientada a la complexitat; repensar el PIAISS; 
reprendre el desenvolupament del Pla Integral Salut Mental i Addicions; impulsar la  
convergència tarifa mòduls Grau II i Grau III; analitzar les tuteles i potenciar les accions 
que tenen bons resultats: clubs socials, prelaboral, programes de suport a la pròpia 
llar, intervenció al domicili, .. 

Abans de la intervenció d’Iglesies, la directora general, Roser Fernández, va fer un repàs a 
l’essència de La Unió i a la seva activitat destacant el valor social de la transversalitat pel que fa 
a les línies d’atenció i també la implicació de l’entitat en les polítiques publiques. En aquest 
sentit, va subratllar l’associació és un bon espai per desplegar projectes demostratius 
d’integració sanitària i social. 

Fernández va incidir en l’actuació de l’entitat en l’àmbit de l’atenció social assenyalant la 
participació constructiva en la planificació; l’ordenació de recursos i els serveis; el marc jurídic;  



els recursos humans i les relacions laborals; la contractació de serveis; l’avaluació de la 
qualitat; els sistemes d’informació i l’orientació cap a un nou marc organitzatiu. 

Durant la seva exposició, va posar en valor diverses accions que La Unió ha dut a terme 
recentment, entre les quals va destacar especialment:  

• S’ha elaborat i signat, conjuntament amb altres patronals i sindicats d’atenció a la 
dependència, el Manifest del sector d’atenció a la gent gran de Catalunya pel qual 
es demana a l’Administració un increment de finançament en tres anys, que permeti 
dignificar el sector. Precisament, el passat 26 de setembre, les entitats signants li 
demanaven al conseller Chakir El Homrani  reprendre el contingut del manifest. 

• S’ha participat en l’elaboració i signatura d’un informe per demanar situar l’IVA de 
tots els recursos assistencials al 4% (reducció PEVS), al Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas.  

• S’ha signat el Manifest d’equiparació de l’IVA que paga la gent gran en els serveis 
d’atenció a la dependència. 

Pel que fa a les prioritats d’acció i debat, va explicar la necessitat d’abordar els diversos 
punts que conté el Memoràndum per a la XII Legislatura que ha impulsat La Unió i sobretot 
va remarcar la necessitat de dignificar el sector i els professionals posant en valor el sector 
d’atenció social, promovent el reconeixement professional, millorant les condicions 
laborals i adequant el finançament a les necessitats reals. En aquest marc, va fer una 
anàlisi de l’evolució de les tarifes i costos en serveis d’atenció social 

La directora general va reblar que sense restituir el compromís del Manifest no és factible 
avançar cap a un conveni català de la dependència; que el nivell de retribució salarial 
actual i la manca de reconeixement a la professionalitat (carrera professional) genera 
competència entre el sector Salut i el Social o expulsa professionals del sector; que hi ha el 
risc de deteriorament dels estàndards de qualitat; i que tot plegat té un impacte 
progressiu en l’opinió pública.  

Finalment, Roser Fernández va acabar la seva intervenció demanant la integració de salut i 
social i va advocar per una coordinació i col·laboració efectiva del Departament de Salut i 
el Departament de Treball, Afers Socials i Famílies; per un model de planificació i 
contractació de serveis sanitaris i socials que doni resposta a les necessitats del model 
d’atenció centrat en la persona; per una integració de sistemes d’informació orientats a 
resultats i la necessitat de gestionar l’equilibri en les condicions laborals del sector Salut i 
sector Dependència i per una participació en el diàleg de projectes demostratius per 
garantir una implementació efectiva.   

A continuació, els vocals presidents dels consells de sector participants a la sessió van 
prendre la paraula.  

Francesc Brosa, vocal president del consell de sector d’atenció sociosanitaria va destacar 
que l’edat i la complexitat de les persones ateses implica actualment un volum de càrrega 
de feina addicional als treballadors del sector. Entre les xifres que va donar destaca el fet 
que la mitjana d’edat per la qual s’ingressa a un centre ha passat dels 78 als 83 anys, per la 
qual cosa, augmenta la comorbiditat. Davant la pressió a la qual es troben sotmesos els 
professionals i a la manca de recursos, es va mostrar preocupat pel risc de deteriorament 
dels estàndards de qualitat i els efectes en l’opinió pública. 



Joan Solà, vocal president del consell de sector d’atenció a la dependència va insistir en la 
necessitat del sector en avançar d’un model d’inspecció a un model d’acreditació 

Josep Pifarré va fer èmfasi en què la persona se situï al centre del sistema i va esgrimir 
alguns dels reptes d’aquest àmbit com ara la complexitat, la interdisciplinarietat, la 
normativa, la transformació i passar de models d’estructura a models per resultats. 

       En els seves intervencions, els tres vocals presidents, com ja havia fet la directora general, 
van insistir en la necessitat de dignificar el sector i els professionals.   

El vicepresident primer de La Unió, Joan Ma. Adserà va tancar la sessió agraint la visió 
sistèmica de treball en xarxa que havia fet el secretari d'Afers Socials i Famílies, Francesc 
Iglesies i del model sanitari i social català i la claredat del seu discurs perquè com va assegurar 
tots “fem país”. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


